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 БуДЗьМА БЕЛАРуСАМі!

 КАМПАНиЯ-2016

Ужо з самай раніцы па кватэрах 
выправіліся групы са скрынямі для 
галасаваньня, бо на ўчасткі ня дужа 
сьпяшаўся нават «самы надзейны 
электарат» – пэнсіянэры.

Адзін з тыповых «пэнсіянэрскіх 
участкаў» – № 69 Кастрычніцкай 
выбарчай акругі № 20 – месьціцца 
ў віцебскай сярэдняй школе № 
28. Тут з 2260 выбаршчыкаў усяго 
164 прагаласавалі датэрмінова. І ў 
асноўны дзень галасаваньня асаблівай 
актыўнасьці не відаць, хаця спробы 
завабіць людзей – відавочныя: нават 

канцэрт дзіцячай самадзейнасьці 
вырашылі зладзіць на вуліцы.

Іншая статыстыка на «студэнцкіх 
участках». Прыкладам, на ўчастку № 61 
у мэдычным унівэрсытэце датэрмінова 
прагаласавалі 1213 чалавек з 2190. 
Затое непасрэдна ў дзень выбараў тут 
пуста. Ня вабяць выбаршчыкаў ні нізкія 
цэны ў буфэце, дзе, дарэчы, прадаюць 
і сьпіртныя напоі на разьліў, ні продаж 
прамысловых тавараў без гандлёвай 
нацэнкі.

Буфэты заўжды былі своеасаблівым 
індыкатарам актыўнасьці 

Днем в понедельник - 12 сентября 
- Виталий Павлов, который за 
день до этого был наблюдателем в 
школе №5 был задержан, как бы, за 
то что нецензурно выражался на 
избирательном участке. Задержан он 
был возле магазина "Старт", когда шел 
на автобусную остановку. В РОВД на 
него составили административный 
протокол за мелкое хулиганство.

На самом деле, обвинение 
выглядит сомнительным - на 
всех избирательных участках 
присутствует сотрудник милиции, 
который при скандале мог бы 
задержать наблюдателя. Тем более, 

что и сами председатели комиссий - 
а в протоколе записано, что именно 
с председателем комиссии, она 
же директор школы Войцехович 
Наталья Аркадьевна, и произошла 
нецензурная ссора - любят удалять 
независимых наблюдателей с 
участков перед подсчетом голосов 
по мельчайших причинам. Здесь же 
ситуация выглядит так: наблюдатель 
по материалам протокола "громко 
выражался нецензурной бранью, 
кричал, нарушал общественный 
порядок и деятельность участковой 
комиссии, на сделанные замечания 
не реагировал, продолжал своё 

Наблюдателя Виталия Павлова задержали после выборов.

Задержание после выборов

У дЗень галасаваньня – пУстыя Участкі
выбаршчыкаў. Але ня сёньня, 
адзначаюць гандляры. Калі зранку да 
танных харчоў праяўлялі хоць нейкую 
цікаўнасьць пэнсіянэры й выбаршчыкі 
з малымі дзецьмі, то недзе ад абеду за 
столікамі ці каля прылаўкаў не было 
відаць ніводнага чалавека. Апрача хіба 
што чальцоў камісіяў або аматараў 
алькаголю, якія не шукаюць асаблівых 
нагодаў для застольля...

Назіральнікі распавядаюць, што 
невысокая актыўнасьць выбаршчыкаў 
усур’ёз турбуе камісіі. Шляхі да 
«выпраўленьня сытуацыі» шукаюцца 
розныя. Так, яшчэ ўчора, у апошні 
дзень датэрміновага галасаваньня, 
за гадзіну адсутнасьці назіральніка 

Андрэя Кешэнюка на ўчастак № 18 
Чыгуначнай выбарчай акругі прыйшлі 
адразу 168 чалавек. У іншы час за 
гадзіну зьяўляліся ня больш за 10-15 
чалавек, піша на сваёй старонцы ў 
Фэйсбуку спадар Андрэй.

А віцебскі праваабаронца Павал 
Левінаў паведамляе і наогул 
сэнсацыйную інфармацыю: паводле 
ягоных зьвестак, у адной зь віцебскіх 
вайсковых частак 96,19% выбаршчыкаў 
прагаласавалі датэрмінова. І да абеду 
11 верасьня выбары там завяршыліся, 
прычым поўнай перамогай 
праўладнага кандыдата, за якога 
прагаласавалі 100% выбаршчыкаў.

Радыё «Свабода»

Назіральнікі адзначаюць невысокую актыўнасьць на выбарчых 
участках.

Некаторыя крыўдуюць на слова 
«маскаль». Насамрэч крыўдаваць 
трэба на слова «над». «Над» – гэта 
значыць, што мы «пад».

У  словах Каліноўскага няма абразы 
расейцаў. Але чаму мы павінны быць 
пад імі, а ня самі па сабе?

Між тым, гэтае «пад» выяўляецца на 
кожным кроку нашага беларускага 
існаваньня.

Яно – у безумоўным вяршэнстве 
расейскай мовы – пасьля рэфэрэндуму 
1995 году. Нічога ня маю супраць 
расейскай, але ўсё нутро пратэстуе 
супраць гэтага «пад», якое ўелася 
ў наша жыцьцё так глыбока, што 
нават у польскім кансуляце ў Менску 
беларусу кажуць: «Кто вам разрешіл 
заполнять анкету на белорусском 
языке?»

Яно – у вяршэнстве расейскіх 
прапагандысцкіх тэлеканалаў 
над беларускімі, якія і самі, 

прыгнуўшы галаву, у кожных навінах 
паведамляюць пра надвор’е на 
Калыме. Для дзяцей гэта пусты гук, 
а для тых, хто трохі ведае не такую 
даўнюю гісторыю, гэта гучыць як «И о 
погоде в ГУЛАГе».

Яно – у шматстайных маскоўскіх 
модах, у называньні дзяцей на 
маскоўскі манер – Стас, Яна, Влад 
замест сваіх беларускіх – Стась, Яня, 
Уладзя…

«Масква ў галаве», як пяе Кася 
Камоцкая, сустракаецца паўсюдна і 
заўсёды, нязьменна прыводзячы да 
нонсэнсаў і непісьменнасьці. 

У беларусаў у дачыненьні да 
сябе, свайго жыцьця, народа, 
краіны быццам прапала астатняя 
крытычнасьць. Начальства кажа 
нешта – хай будзе так, тэлевізар сказаў 
– хай будзе так, людзі гавораць – хай 
будзе так. Але гэткая атрафія ніколі 
не бывае бясконцай і бяскрыўдна не 

Адказ дае Сяргей Дубавец, аналізуючы вядомыя са школы, але 
неасэнсаваныя словы Каліноўскага: «Толькі тады, народзе, 
зажывеш шчасьліва, калі над табою маскаля ўжо ня будзе!»

калі народ Зажыве шчасліва?

С целью закрепления знаний 
школьников по основам безопасности 
жизнедеятельности и обучения 
действиям при возникновении 
пожара, работники МЧС совместно 
с преподавателями провели квест-
игру «Пожарным можешь ты не быть, 
но сильным, смелым, ловким быть 
обязан!».

В игре принимало участие семь 
команд, которым необходимо 
было пройти через семь этапов-
испытаний.

На этапе «Пожарные на учениях» 
ребята выполняли упражнения по 
физической подготовке.

На «Огненной викторине» 
школьники отгадывали загадки на 
противопожарную тематику. Кроме 
этого, дети учились оказывать 
первую медицинскую помощь, 
сдавали норматив по одеванию 
боевой одежды спасателей и боевому 
развертыванию.

Каждая команда проходила этапы в 
соответствии с маршрутным листом, 
а за каждое правильно выполненное 
задание получала баллы.

Мероприятие прошло весело, 
интересно и познавательно. Ребята 
освежили свои знания по пожарной 
безопасности и в подарок получили 
от спасателей тематические памятки 
и брошюры.

mchs.gov.by

примерили 
на себя 
формУ 

спасателя
Спасатели МЧС Витебского 
района посетили Должанскую 
среднюю школу.

ПАДЗЕі

сканчаецца.
«Маскаль над табой» ня толькі 

звонку. Найбольш цяжкая форма, 
калі ён унутры. Гэта форма звыклага 
за шмат гадоў, а таму «нармальнага» 
і адзіна прымальнага рабства, якое 
агрэсіўна адмаўляе правы чалавека, 
гэта значыць, здаровы розум. 
Жыць «пад» па-свойму ўтульна, 
адмовіўшыся ад богам дадзенага 
шчасьця свабоды, якое ведаюць 
нават птушкі. Адмовіўшыся ад 
шчасьця роўнасьці ўсіх з усімі і ва ўсім. 
(Якая ж роўнасьць, калі ты «пад»?) 
Адмовіўшыся ад шчасьця братэрства, 
якое даецца праз адчуваньне сябе 
адзіным народам, адзінай нацыяй.

www.svaboda.org

противоправное поведение". И в этой 
ситуации председатель комиссии 
и милиционер проявили полную 
беспомощность и даже не выдворили 
Павлова с участка. Он спокойно 
добыл на участке до конца подсчета 
голосов. А все претензии к нему 
появились только на следующий 
день.

По мнению самого Виталия 
Павлова, против него была 
организована провокация, скорее 
всего, таким образом милиционеры 
стремились помешать ему попасть 
в Минск на акцию протеста против 
фальсификации выборов, которая 
состоялась 12 сентября.

orsha.eu
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

РЫНАК ПРАЦЫ

КРЫМіНАЛ

ЗДАРэННі

Надо сказать, ситуация 
на рынке труда вообще не 
радует белорусов: люди 
(в том числе и с высшем 
образованием) не могут 
найти работу, а счастливые 
обладатели последней 
часто живут «от зарплаты 
до зарплаты» и вынуждены 
закладывать ценные вещи в 
ломбардах, чтобы дотянуть 
до пополнения финансов.

Но есть и другой взгляд на 
ситуацию с белорусскими 
зарплатами: люди сами 
соглашаются работать 
за гроши. Никто не 
заставляет человека пахать 
за «минималку», и тот, 
кто действительно хочет 
зарабатывать достойные 
деньги, всегда найдет 
такую возможность. С 
этим трудно поспорить (а 
спорить на эту тему можно 
бесконечно), и поэтому мы 
решили найти убедительное 
подтверждение этой гипотезе. 
Перед вами фрагменты из 
резюме жителей Витебска 
(источник – городской портал 
vitebsk.biz), в которых люди 
с высшим образованием 
указывают минимальную 

заработную плату, за которую 
согласны вступить в трудовые 
отношения.

Некоторые готовы 
работать за 200 рублей 
(ниже этой цифры при 
полном рабочем дне себя 
никто не оценил). Рядом с 
такими специальностями, как 
экономист, юрист, бухгалтер, 
журналист, менеджер по 
туризму, эти зарплаты 
выглядят смешно. Половина 
этих «минималистов» – люди, 
только что получившие 
высшее образование (22 года) 
и, соответственно, скорее 
всего не имеющие опыта 
работы по специальности. Но 
возникает вопрос: сколько 
молодому специалисту 
нужно работать за 200 рублей 
(и, соответственно, сидеть на 
родительской шее), чтобы 
стать опытным сотрудником 
и получать более серьезные 
деньги?

Следующая группа оценила 
свой труд в 250 белорусских 
рублей в месяц. Уже немного 
больше минимальной 
зарплаты (которая 240 
рублей). Учитель-логопед, 
инженер (!!!), специалист 

по документообороту… 
Все с опытом работы, все 
старше 24 лет. Работать за 
эти деньги сегодня себе 
можно позволить только в 
качестве хобби при наличии 
спонсора. 

И Последняя категория 
резюме, которые мы с вами 
рассмотрим – специалисты, 
готовые работать за сумму 
в 300 рублей ежемесячно. 
Переводчик, экономист, 
юрист, инженер, химик. 
Опять-таки, половина из 
этого списка – выпускники, 
пока что не работавшие 
по специальности. И, 
соответственно, скорее всего 
не имеющие собственного 
жилья и вынужденные 
либо жить с родителями, 
либо снимать комнату или 
квартиру, на которую уходит 
большая часть заработанных 
денег. Но они могут утешать 
себя тем, что к пятидесяти 
годам обязательно накопят 
на собственные квадратные 
метры. Чего торопиться? 
Жизнь, она длинная. 

Конечно, есть резюме, в 
которых соискатель просит 
гораздо больше тех же 300 
рублей. Но это уже совсем 
другая история. Важно то, 
что есть такие люди, которые 
оценивают свой труд 
меньше минимума. И пока 
будут появляться подобные 
резюме, никуда не исчезнут и 
такие вакансии. 

vkurier.by

Несмотря на то, что средняя зарплата по стране 
за июль 2016 года 745,8 рублей (а по Витебской 
области и того меньше), многие белорусы о таких 
деньгах только мечтают. Более того, на различных 
площадках по поиску работы можно найти 
вакансии, в которых специалистам с высшим 
образованием предлагают ниже минимальной 
заработной платы

мы сами соглашаемся 
работать За гроши?

Насамрэч ўсё застаецца 
так як і было. Сітуацыя 
варожасці ды беларускага 
дэмакратычнага грамадзтва 
з боку ўладаў застаецца, 
і ў любы момант пры 
неспрыяльных абставінах 
можа выбухнуць чарговым 
роўнем рэпрэсій. Але ў 
той жа час гэта не павінна 
стрымліваць актыўнасць 
беларускіх грамадзян, 
бо, калі мы хочам зменаў, 
то павінны паступова і 
няўхільна дабівацца іх. Трэба 
працаваць і ўдзельнічаць у 
грамадскім жыцці любымі 
мірнымі сродкамі.

 РР: Алё грамадзтва 
знаходзіцца ў стане 
палітычнай пасіўнасці. Ці 
не так? 

Алесь Бяляцкі: На жаль, 
гэта так. Апошнія некалькі 
гадоў мы заўважаем, што 
актыўнасці няма, але будзем 
спадзявацца, што ўсё ж людзі 
(у пяршую чаргу - моладзь) 

будуць думаць пра будучыню 
сваёй Краіны. 

РР: Сёння у парламент 
прайшлі дзве прадстаўніцы 
з дэмакратычнага лагера. 
Шмат можна казаць пра 
такое «прызначэнне», але, 
як кажуць, хоць нешта ...

 Алесь Бяляцкі: Асабіста 
я ў свой час  сышоў з 
палітыкі таму, што часта 
палітыка пераўтвараецца 
ў пэўны палітычны 
гандаль. Даволі няўтульна 
пачуваюся ў такіх сітуацыях 
і лічу, што праваабарона 
дае магчымасці мець больш  
ясныя пазіцыі, чым палітыка. 

РР: Як увогуле вы 
ацэньваеце сённяшнюю 
сітуацыю ў краіне пасля 
выбараў? 

Алесь Бяляцкі: Я б ня 
сказаў, што яна палепшылася. 
Усе ранейшыя небяспекі 
- яны застаюцца і сёння. 
Усё можа змяніцца ў адну 
хвіліну. Таму хацелася б, 

каб дэмакратычныя колы 
Беларусі навязвалі ўладам 
сваё ўмовы для палітычнай 
гульні ў Беларусі. І каб 
гэты працэс адбываўся па 
большай зразумелых схемах, 
бо ў адваротным выпадку 
палітыка пераўтвараецца 
ў палітыканства. Калі 
пачынаецца гандаль, то 
дэмакратыя адыходзіць на 
задні план. Суадносна няма 
веры і да таго палітычнага 
працэсу, што ідзе ў краіне. 
А людзі павінны давяраць 
так званым дэпутатам. 
Яны павінны ведаць, што 
яны сапраўды абраныя, 
а не прызначаны, і не 
з'явіліся ў выніку нейкіх 
дамоўленасцей. Гэтя робіць 
грамадзтва большай 
устойлівым. А палітычныя 
інтрыгі нічога не даюць. Ні для 
развіцця палітычнай сферы, 
ні для развіцця дэмакратыі ў 
грамадзтвае. Таму, паўтаруся, 
усе небяспекі застаюцца. 
Адзінае, што можа змяніць 
сітуацыю, гэтя актыўнасць 
саміх беларусаў. Мы самі 
павінны дабівацца правоў і 
свабодаў.”

Кастусь Заблоцкі
Беларускае Радыё Рацыя

У інтэрвью Радыё Рацыя Алесь Бяляцкі адзначыў: 
“Мы павінны быць вельмі пільнымі. Гэтя 
датычыцца і беларускіх праваабаронцаў, і ўвогуле 
грамадзтва. Ня трэба паддавацца аптымістычным 
ілюзіям, што гэтыя выбары нейкім чынам якасна 
змянілі сітуацыю ў Беларусі. 

ня трэба паддавацца 
ілюЗіям

Следствием установлено, что 
в период с февраля 2014 года по 
момент задержания эти четыре 
жителя областного центра 
вымогали у потерпевших 
деньги, за парковку такси возле 
стоянок крупных торгово-
развлекательных центров и 
клубов города. Отказывавшимся 
платить угрожали применения 
насилия и повреждения 
автомобилей.

Информация о рэкетирах, 
обложивших данью таксистов, 
начала поступать в 7-ое 
управление (по Витебской 
области) Главного управления 
по борьбе с организованной 
преступностью и коррупцией 
МВД в начале 2014 года.

В ходе комплекса оперативных 
мероприятий удалось 
установить, что преступная 
группа состоит из четырех 
человек. Лидером группы 
был ранее судимый мужчина 
1983 года рождения, имевший 
определенный авторитет в 
криминальных кругах города.

За мнимое покровительство 
ежесуточно собиралась 
«дань» с каждого водителя 
такси, который работал на 
стоянке возле увеселительных 
заведений. Тому, кто 
отказывался платить, поступали 
угрозы о физической 
расправе, либо повреждении 
автомобиля. Сотрудниками 
УБОП были задокументированы 
конкретные факты 
преступной деятельности 
группы. В результате, с мая 
по август текущего года 
все подозреваемые были 
задержаны сотрудниками 
управления совместно с 
бойцами ОМОН, сообщает 
официальный представитель 
УСК по Витебской области 
Светлана Сахарова со ссылкой 
на начальника отдела по 
борьбе с организованной 
преступностью 7-ого 
управления (по Витебской 
области) ГУБОПиК МВД Руслана 
Баязитова.

Обвинение в вымогательстве, 

совершенное повторно, 
группой лиц, по 
предварительному сговору, под 
угрозой применения насилия 
к потерпевшему, повреждения 
имущества было предъявлено 
28, 29, 31 и 32-летнему мужчинам, 
которые с момента задержания 
содержатся под стражей.

В настоящее время проводятся 
мероприятия по установлению 
всех эпизодов преступной 
деятельности обвиняемых лиц.

Правоохранительные органы 
обращаются к гражданам, 
которым что-либо известно о 
противоправной деятельности 
обвиняемых или пострадавшим 
от их действий, с просьбой 
сообщить об этом в управление 
Следственного комитета по 
Витебской области по адресу: 
Витебск, пр-кт Московский, д. 
51А либо по телефонам (80212) 
46-20-07, 46-21-39, или в 7-ое 
управление (по Витебской 
области) Главного управления 
по борьбе с организованной 
преступностью и коррупцией 
МВД по адресу: Витебск ул. 
Космонавтов д. 3 либо по тел: 8 
(0212) 36-50-44, 37-48-76, 102.

Ян Сведка

Четырех жителей Витебска (28, 29, 31 и 32 лет)  
обвиняют в вымогательстве.

Задержана 
банда рэкетиров

Не обнаружив дочек ни 
во дворе, ни на соседних 
площадках, обеспокоенные 
родители обратились в 
милицию.

Потеряшек искали в 
подвалах, люках, на чердаках 
– всюду, где они могли хоть 
как-то оказаться. Как сообщил 
начальник инспекции по 
делам несовершеннолетних 
ОВД Октябрьского района 
Александр Родевич, в поиске 
было задействовано очень 
много людей и немаленькие 
средства.

Подружек нашла женщина, 
к которой малышки сами 
обратились за помощью. 
Оказалось, дети самостоятельно 
добрались с улицы Терешковой 

до поселка Тулово, чтобы 
посмотреть на лошадей. А когда 
стемнело, растерянные девочки 
(одна из них ходит в детский 
сад) не смогли выбраться из 
незнакомого места.

Не оставляйте детей без 
присмотра, а также прививайте 
чувство ответственности, – 
отметил Александр Иванович.– 
И еще совет всем родителям, 
установите на телефоне 
ребенка специальные 
программы или приложения, 
которые позволяют следить 
за местоположением вашего 
чада с помощью домашнего 
компьютера или любого 
устройства, имеющего выход в 
интернет.

vkurier.by

малышек искали 
всем миром

«Витебские вести» сообщают, что две семилетние 
девочки-подружки ушли гулять на улицу и пропали.
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ВЫНіК КАМПАНіі

новая карціна беларУскага сьветУ: 
«адмароЗкі» ў парлямэнце

Відавочна, што прамінулыя выбары былі, як і 
раней, цалкам кіраваныя. І прайшлі яны згодна са 
звычайным беларускім сцэнаром. Адзіная навацыя, 
якую цяпер усе абмяркоўваюць, — гэта пропуск 
у Палату прадстаўнікоў дзьвюх дэмакратычных 
дэпутатак. Пра ўсё астатняе даўно ўсё сказана.

Усім зразумела, што зьяўленьне 
Ганны Канапацкай і Алены Анісім 
у сьпісе дэпутатаў — вынік 
палітычнага рашэньня на самым 
версе. Па лёгіцы кіраўніцтва, яно 
павінна вырашыць прынамсі 
дзьве задачы. Па-першае, 
нэўтралізаваць пазыцыю 
праваабаронцаў, незалежных 
экспэртаў і апазыцыі, якія 
сьцьвярджаюць, што выбараў у 
Беларусі няма. Маўляў, глядзіце: 
апазыцыянэры будуць засядаць 
у Палаце прадстаўнікоў, якія 
пытаньні?

Другая задача, якую вырашалі 
ўлады гэтым крокам, зьвязаная 
з вонкавым чыньнікам. 
Зьяўленьне ў парлямэнце двух 
апазыцыйных дэпутатаў павінна 
стаць дадатковым аргумэнтам 
для назіральнікаў АБСЭ, павінна 
даказваць, што ў беларускіх 
выбарах ёсьць прагрэс у бок 
дэмакратыі.

Але адначасова зьяўленьне 
апазыцыі ў Палаце прадстаўнікоў 
нясе ўладам пэўныя выклікі і 
рызыкі. Бо гэта пэўны крок у 
бок ускладненьня палітычнай 
сыстэмы ці яе дызайну. Да гэтага 
часу яна была ясная і простая, 
як аглобля. Паводле афіцыйнага 
ідэалягічнага канструкту, увесь 
народ падтрымлівае ўладу і 

прэзыдэнта, апазыцыі ў краіне 
няма, ёсьць толькі купка 
«адмарозкаў», «пятая калёна».

Якраз пра гэта сказаў 
Аляксандар Лукашэнка на 
выбарчым участку 11 верасьня:

«Апазыцыя павінна быць, 
або мы будзем мець вялікія 
праблемы. Але яна не павінна 
быць пятай калёнай. Трэба быць 
бліжэй да праблемаў людзей, 
нават калі гэта аб’ектыўна цяжка. 
Ну, так, гэты спэктар заняты, 
усе клапоцяцца аб народзе, 
пачынаючы з прэзыдэнта 
і заканчваючы старшынёй 
сельсавету. Але розьніца ў тым, 
хто гэта робіць на справе, а 
хто мянціць языком. Давайце 
прабачым ім гэта, яны і так ужо 
пакараныя».

То бок апазыцыя ва ўяўленьні 
Лукашэнкі, якое ён 22 гады 
навязвае беларусам, — гэта 
далёкія ад інтарэсаў народу 
людзі, бо ў іх няма нішы, пра 
народ клапоціцца прэзыдэнт 
і ягоная вэртыкаль. У такой 
сыстэме апазыцыі няма месца. 
Таму гэта ўбогія, пакараныя 
лёсам людзі. Адным словам, 
«адмарозкі». Такая простая 
карціна сьвету. Гэта ў Расеі 
дзейная ўлада вядзе складаныя 
гульні, Крэмль сам стварае 

сабе левую і правую апазыцыю, 
усяляк маніпулюе палітычным 
працэсам. А тут палітычны 
малюнак быў прымітыўны, 
ён складаўся з двух колераў: 
белага і чорнага. І без аніякіх 
разнастайнасьцяў. Лукашэнка 
нават крытыкаваў расейскія 
парадкі — маўляў, навошта 
гэтыя хітрыкі, трэба проста і 
шчыра размаўляць з народам.

І вось цяпер гэтыя «адмарозкі» 
зьявіліся ў парлямэнце з 
дэпутацкімі мандатамі

І вось цяпер гэтыя «адмарозкі» 
зьявіліся ў парлямэнце з 
дэпутацкімі мандатамі. І гэта 
крыху зьмяняе ўсю карціну і 
афіцыйны ідэалягічны дыскурс. 
Улады ж ня могуць прызнаць, 
што яны там зьявіліся ў выніку 
рашэньня Лукашэнкі. Сам гэты 
факт легітымізуе апазыцыю 
як інстытут. Беларускім 
прапагандыстам давядзецца 
афіцыйна прызнаць, 
што апанэнты рэжыму 
прадстаўляюць інтарэсы пэўнай 
часткі грамадзтва. Іх нельга 
ігнараваць у дзяржаўных 
установах, дзяржаўных мэдыях.

То бок пропуск апазыцыі ў 
сыстэмную палітыку — гэта новы 
выклік і рызыкі найперш для 
ўлады. Бо любое ўскладненьне 
сыстэмы — гэта заўсёды новыя 
праблемы. Дарэчы, для апазыцыі 
таксама, пра што сьведчаць 
некаторыя працэсы ў АГП.

Цяпер усё залежыць ад таго, 
як апазыцыя выкарыстае гэтую 
сытуацыю. У свой час, на пачатку 

2000-х гадоў, парлямэнцкая 
група «Рэспубліка» ў складзе 
Валера Фралова, Сяргея Скрабца 
і Ўладзімера Парфяновіча слаўна 
пашумела.

Дэмакратычныя прадстаўнікі 
могуць паспрабаваць навязаць 
уладам свой парадак дня. Калі 
дэпутат парлямэнту выступае 
зь нейкай ініцыятывай, якую 
ён адначасова трансьлюе 
ў грамадзтва з дапамогай 
незалежных мэдыяў і 
сацыяльных сетак, то ўладам 
цяжка будзе гэта ігнараваць, 
давядзецца неяк рэагаваць, 
апраўдвацца.

Увогуле, могуць узьнікнуць 
цалкам нечаканыя сюжэты. 
Напрыклад, лідэр Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі Анатоль 

Лябедзька стане памочнікам 
дэпутата ад сваёй партыі і 
зьявіцца ў будынку Палаты 
прадстаўнікоў на законнай 
падставе з адпаведным 
пасьведчаньнем. Уяўляеце, 
які будзе фурор. І што з гэтым 
рабіць? Не пускаць яго туды? А 
на якой юрыдычнай падставе? 
А калі пусьціць, то ён там у 
кулюарах будзе ўвесь час у 
атачэньні журналістаў, пачне 
ў мітынговым стылі зьедліва 
камэнтаваць кожны крок 
парлямэнту. У любым выпадку 
— скандал. Ва ўмовах поўнай 
адсутнасьці палітычнага жыцьця 
ў краіне і гэта можна назваць 
палітыкай.

Валер Карбалевіч
“Радыё Свабода”

Белорусские власти увенчали 
парламентскую кампанию 
довольно сильным ходом. 
На целиком подконтрольных 
выборах в Палату 
представителей, прошедших 
11 сентября, мандат, по 
предварительным данным, 
получила представительница 
Объединенной гражданской 
партии (ОГП) Анна Канопацкая. 
Также обозреватели выделяют 
победу Елены Анисим из 
«Таварыства беларускай 
мовы», которая хоть и не 
входит ни в какую партию, 
но воспринимается как 
умеренная оппозиционерка.

В прежние созывы Палата 
фигурировала в независимой 
прессе с язвительным ярлыком 
«стерильная», поскольку 
в Овальном зале заседали 
сугубо лояльные персонажи. 
Хотя и по итогам выборов 11 
сентября в нижнюю палату 
прошли почти поголовно 
такие же фигуры, но говорить 
о полной стерильности 
законодательного органа 
теперь не приходится.

В частности, ОГП, 
выдвинувшая Канопацкую, 
стоит на позициях жесткой 
критики режима Александра 
Лукашенко. ТБМ же теребит 
власти, чтобы возрождали 
белорусский язык, а это 
у нас почти синоним 

оппозиционности.
Впрочем, сейчас Анисим 

как раз-таки удобна людям 
наверху в плане продвижения 
негласной политики мягкой 
белорусизации. Можно 
картинно развести руками 
перед Москвой, если там 
натопырятся, заподозрив 
измену: это же не мы, это все 
оппозиция воду мутит.

Спутали карты 
оппозиционерам

Белорусский официальный 
лидер не особо склонен к 
тонкой внутриполитической 
игре. Созданная им система 
груба, но надежна: у 
президента — царские 
полномочия, безголосый 
парламент послушно штампует 
спущенные из правительства 
или президентской 
администрации законы.

Но, как видим, жизнь 
заставляет идти на более 
изощренные по белорусским 
политическим меркам 
сценарии.

Смотрите, что получается. На 
протяжении всей минувшей 
кампании оппозиция твердила, 
что выборы нечестные. 
В последние дни было 
много заявлений о том, что 
накручивается явка, комиссии 
отшивают наблюдателей и пр. 
В округе, где баллотировалась 
Канопацкая, электоральный 

процесс тоже выглядит не 
вполне чистым.

Лидер ОГП Анатолий 
Лебедько, другие предста-
вители правоцентристской 
коалиции подчеркивают, что их 
оценка кампании не меняется. 
Вердикт правоцентристов 
суров: «Власть назначила всех 
110 депутатов».

Но при этом оппозиционной 
партии неразумно 
отказываться от мандата, 
от трибуны пусть себе 
и в недемократичном, 
административно сформи-
рованном парламенте. Короче, 
неожиданная коллизия, 
шахматная вилка для тех, 
кто априори собирался 
доказывать нелегитимность 
этих выборов.

Попутно власти, как 
предполагают некоторые 
обозреватели, дали 
показательный щелчок Татьяне 
Короткевич из «Говори правду», 
которая была соперницей 
действующего президента 
на прошлогодних выборах 
и, надо же, не удосужилась 
поздравить победителя, а 
совсем даже наоборот — 
обжаловала итоги выборов 
в Центризбирком. Впрочем, 
самое главное — Короткевич 
тогда резко подняла свой 
рейтинг (в Беларуси же, 
согласно представлениям на 
самом верху, должен быть 
только один политик). Теперь 
ей насчитали скромный 
результат в том же округе, где 

баллотировалась Канопацкая.
Кроме всего прочего, 

запутывается дело с 
репутацией «Говори правду», 
которую более радикальные 
оппозиционеры относили к 
спарринг-партнерам властей. 
Сейчас представители этой 
кампании, продвигающей 
лозунг мирных перемен, 
могут укоризненно бросить 
хулителям: видите, зря на нас 
бочки катили!

Да, и, учитывая 
зацикленность оппозиции 
на поиске агентов в своем 
лагере, нетрудно предвидеть, 
что прошедшие в парламент 
оппозиционерки тоже до 
дна изопьют горькую чашу 
подозрений.

Сделали подарок Западу
Но, конечно же, всю эту 

хитрую катавасию наверху 
затеяли отнюдь не только ради 
для того, чтобы спутать карты 
оппозиционерам, лишний 
раз столкнуть их лбами (и так 
сшибаются то и дело).

Фишка в том, что власти 
хотят гарантированно 
получить от Запада достаточно 
благоприятную оценку этих 
выборов.

Декоративных проце-
дурных изменений, 
оформленных решениями 
Центризбиркома, для этого 
могло оказаться маловато. 
Ведь принципиальные 
рекомендации БДИПЧ ОБСЕ 
так и не были выполнены. В 
избирательных комиссиях 

оказалась лишь горстка 
оппозиционеров, их жестко 
отсеивали. Были случаи 
фактической цензуры 
кандидатских выступлений.

В добавок для обеспечения 
явки вертикаль широко 
использовала добровольно-
принудительный механизм 
досрочного голосования 
(за пять дней перед 11 
сентября таким образом 
проголосовало более 31% 
избирателей). Согласно 
сигналам наблюдателей, во 
многих местах явка к тому же 
и беспардонно завышалась.

В итоге накопилась довольно 
внушительная масса негатива, 
претендующего на попадание 
в отчет наблюдателей 
БДИПЧ ОБСЕ. Этот отчет, в 
свою очередь, будут брать 
во внимание политики 
Евросоюза и США, принимая 
решение о дальнейшей судьбе 
отношений с Беларусью. А 
от этих отношений зависит 
получение Минском 
западных денег, возможность 
геополитического баланси-
рования.

Потому и был сделан 
ход конем. Некоторые 
европейские деятели 
открытым текстом объясняли 
властной верхушке: будет 
оппозиция в парламенте — 
будем иметь с вами дела. Ну 
так вот, получайте.
(скарочана)

Александр Класковский
Белапан

Белорусские власти попытались смикшировать 
грубые нарушения в ходе кампании пропуском в 
парламент двух оппозиционных фигур.

лУкашенко нарУшил стерильность палаты
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  НАЗіРАННЕ

ТАКАЯ ГіСТОРЫЯ

Да и в мировом масштабе 
известности маленького Лукашенко 
могут позавидовать иные звезды. Но 
этим летом глава Беларуси повсюду 
появлялся в одиночестве. Случился ли 
скандал в президентском семействе 
или наследнику просто устроили 
каникулы, сменил ли Лукашенко 
имидж или в воспитательный процесс 
вмешалась мама, разбиралась «Лента.
ру».

Тайна рождения
История появления на свет 

маленького Коли, как и положено у 
монархов, окутана тайной. О том, что у 
белорусского президента не два, а три 
сына, общественность узнала почти 
через четыре года после рождения 
младшего. А все потому, что Николай 
рожден вне брака. Имя матери 
возможного преемника официально 
объявлено так и не было.

Между тем СМИ утверждают, что мама 
Коли — Ирина Абельская, бывший 
лечащий врач главы государства. 
Про нее известно немного: родилась 
в Бресте, от первого брака имеет 
сына Дмитрия, с 1994 по 2001 год 
была личным доктором президента. В 
2001-м Абельская получила должность 
главного врача Республиканского 
клинического медцентра Управления 
делами президента, а ее мать, Людмилу 
Постоялко, назначили министром 
здравоохранения Беларуси. По слухам, 
тайные отношения президента с 
Абельской прекратились в 2007 году. В 
это же время у нее забрали сына Колю, 
который стал повсюду сопровождать 
отца.

Сам Лукашенко говорил по этому 
поводу: «Так у меня судьба сложилась. 
Откровенно вам скажу, что если меня 
нет дома, он [Коля] не спит, не ест, это 
вообще не ребенок. Вот он привязан, 
как хвост, и это уже не первый год. Я в 
зарубежную командировку вынужден 
его брать, потому что он не будет 
спать, он дойдет до изнеможения. Со 
мной в самолете он поспит, поест — он 
привязан к отцу. Ну что, я его должен 

отпихивать, он что, мне мешает?»
…И без ложной скромности добавил, 

что таких отцов, как он, очень мало: «Я 
и старших своих детей безумно любил. 
Если у меня маленький ребенок — 
все, я забываю о какой-то там любви, 
о чем-то, у меня есть работа, и у меня 
есть ребенок, я ну до бешенства люблю 
детей. Это и старших касалось, и этого 
ребенка касается, это святое».

Клуб путешественников
Коля Лукашенко был представлен 

миру в апреле 2007 года, и сразу же отец 
объявил его уникальным человеком. 
Белорусский лидер заявил, что не 
надеется на своих старших сыновей 
и не считает их своими преемниками 
(Виктор — член Совбеза республики, 
помощник президента, Дмитрий — 
член Национального олимпийского 
комитета, глава Президентского 
спортивного клуба). А вот Коля, 
которому на тот момент не исполнилось 
и четырех лет, по его мнению, может 
стать президентом. «Очень подвижный 
и, извините за нескромность, умный 
мальчик. Он все понимает, все знает, 
где что можно, где нельзя. Поэтому это 
уже, знаете, как, может, грубо скажу, как 
талисман мой, это мой крест, вот я его 
несу», — не без гордости рассказывал 
глава государства.

В свои 12 лет Николай Лукашенко 
может похвалиться знакомством с 
Владимиром Путиным, Виктором 
Ющенко, Дмитрием Медведевым, 
Мишель и Бараком Обама и двумя 
Папами Римскими — Бенедиктом XVI и 
Франциском. Первые встречи давались 
мальчику с трудом, он отвлекался, 
скучал, теребил отца, садился к нему на 
колени, а иногда прерывал выступления 
и просил уйти. Президент рассказывал 
о таких приемах: «Я говорю: „Коля, 
сядь рядом, ну не надо на колени, это 
же официальные переговоры“. Он тут 
устроил скандал: „Нет, я хочу с тобой на 
колени. Ты мой папа, я хочу с тобой на 
колени“. Ну что тут скажешь, когда уже 
операторы сидят, журналисты, все — 
„Да ладно, сядь ты уже на колени“».

Сумасшедшая отцовская любовь
В последние восемь лет без Коли 

не обходилось практически ни одно 
мероприятие с участием президента, 
включая протокольные. Малышу, 
как любит называть его Лукашенко, 
приходилось скучать на переговорах 
папы с президентами стран ближнего 
и дальнего зарубежья, стоять на 
трибуне во время военных парадов 
по случаю Дня независимости, 
позволять гладить себя по голове Папе 
Римскому Бенедикту XVI, участвовать 
в саммитах СНГ, «Славянских базарах», 
ездить по регионам, пострадавшим 
от чернобыльской аварии, а также 
на Олимпиады в Пекин и Сочи. Коля 
опускал заполненный отцом бюллетень 
в урну на парламентских выборах, клал 
кирпичи на строительстве аквапарка и 
неоднократно участвовал в военных 
учениях. Очевидно, это самое 
любимое мероприятие мальчика — 
ведь все мальчишки обожают играть 
в войнушку, а тут ему отдают честь 
настоящие командиры.

Когда Николаю шел шестой год, на 
военных учениях с ним встретился 
тогдашний президент России Дмитрий 
Медведев. Как и отец, мальчик был одет 
в камуфляжную форму, а на поясе у него 
была кобура с пистолетом золотистого 
цвета. Российский лидер спросил у 
Коли, нравится ли ему пистолет, на что 
Лукашенко-старший подсказал сыну 
ответ: «Хороший пистолет, потому что 
президент России подарил».

Кстати, любимая компьютерная 
игра Коли — танки. На встрече с 
белорусскими учителями президент 
Беларуси рассказал, что порой время 
его «танковых сражений» приходится 
ограничивать: «Час танки — полтора 
часа музыки, два часа танки — четыре 
часа музыки. Пока четыре часа музыки 
для него трудно, поэтому больше часа 
в танки он не играет».

Где Коля?
Летом младший сын главы Беларуси 

вдруг пропал. Точнее, исчез из 
медийного пространства. Последняя 
встреча Коли на высоком уровне 
состоялась 21 мая в Ватикане — с 
Папой Римским Франциском. Спустя 
неделю мальчик мелькнул в программе 
«Главный эфир» на телеканале 
«Беларусь 1» — и с тех пор его не видно 

и не слышно. Судя по репортажам 
средств массовой информации, 
Николая не было рядом с отцом ни 
в Казахстане, ни в Узбекистане, ни в 
рабочей поездке в Гомельскую область. 
Он не участвовал во Всебелорусском 
народном собрании, пропустил финал 
конкурса красоты «Мисс Беларусь-
2016». И во время зарубежных поездок 
Лукашенко выходил из самолета один, 
хотя все давно привыкли, что он всегда 
держит за руку «малыша». Но заметнее 
всего отсутствие Коли было в День 
независимости: впервые за многие 
годы президент принимал парад 
в одиночестве. Между тем пресс-
секретарь главы государства Наталья 
Эйсмонт объяснила, что Николай 
смотрел парад с соседней трибуны 
вместе с матерью.

Кстати, в июне Ирина Абельская, 
которую хоть и неофициально, но 
считают мамой Коли, дала интервью. 
Беседа с журналистом в основном 
была посвящена ее профессиональной 
деятельности. Но несколько слов 
Абельская сказала и о своих детях, в 
частности рассказала, что ее старший 
сын продолжил врачебную династию 
и стал офтальмологом. На вопрос 
корреспондента, хотела ли бы она, чтобы 
и младший сын пошел по ее стопам, 
Ирина ответила: «Я не задумываюсь 
об этом. Я бы просто хотела, чтобы 
он получил хорошее образование, 
выбрал интересную профессию, 
любил свою работу, получал от нее 
удовольствие и приносил пользу и 
радость другим». Она также сказала, 
что с детьми в основном строга, но 
демократична, при этом сыновья часто 
общаются с ней как с ровесницей: «Но 
я их притормаживаю: „Стоп, ребята, я 
вам не подружка“».

С чем связано исчезновение Коли 
Лукашенко с «политической арены» 
— можно только гадать. Возможно, он 
получил право на законные каникулы 
или проводит время с мамой. Не 
исключено также, что подросший 
инфант осознал, что большинство 
граждан попросту раздражает его 
публичность и решил до поры до 
времени уйти в тень.
(скарочана)

Татьяна Кирсанова
lenta.ru

31 августа младшему сыну президента Беларуси Коле Лукашенко 
исполнилось 12 лет. Обычно главы государств постсоветского 
пространства не демонстрируют своих отпрысков. Но Коля 
— особый случай. Сложно найти в стране более медийную 
персону, разве что сам его папа.

почемУ колю вдрУг раЗлУчили с отцом

Кіраўнік місіі БДІПЧ АБСЭ Кент Гарстэт 
заявіў, што беларускія ўлады напярэдадні 
выбараў далі шэраг абяцаньняў адносна 
празрыстасьці выбарчага працэсу, але 
да канца іх ня выканалі. 

у пісьмовай вэрсіі дакумэнта 
фармулёўкі АБСэ больш 
абцякальныя:

"Місія назіральнікаў АБСЭ на выбарах 
у Палату прадстаўнікоў адзначыла ў 
сваёй папярэдняй ацэнцы 12 верасьня, 
што беларускія ўлады арганізавалі 
гэтыя выбары эфэктыўна, але ня 
здолелі ліквідаваць «шэрагу сыстэмных 
недахопаў» у выбарчым працэсе.

«Нарматыўна-прававая база абмя-
жоўвае палітычныя правы і асноўныя 
свабоды, і яна была інтэрпрэтаваная 
празьмерна абмежавальным чынам. 
Асьвятленьне ў СМІ не дазволіла 
выбаршчыкам зрабіць усьвядомлены 

выбар і, нягледзячы на агульнае 
павелічэньне колькасьці кандыдатаў, у 
тым ліку значнай колькасьці з апазыцыі, 
кампаніі не хапала бачнасьці» — 
гаворыцца ў заяве.

«Ясна відаць, што Беларусі па-
ранейшаму застаецца прайсьці 
пэўную дарогу, каб выканаць свае 
дэмакратычныя абавязаньні. Перад 
выбарамі ўлады зрабілі шэраг абяцаньняў 
адносна празрыстасьці працэсу і выканалі 
іх часткова, але недастаткова» — сказаў 
Кент Гарстэдт, спэцыяльны каардынатар і 
кіраўнік кароткатэрміновага назіральнай 
місіі АБСЭ.

«Учора галасаваньне прайшло спа-
койна і добра арганізавана, хоць былі 
засьцярогі з нагоды падліку галасоў. Тым 
ня менш, выбары не абмяжоўваюцца 
толькі днём галасаваньня, і гэтыя 
выбары паказалі, што Беларусь, як 

эўрапейская краіна, мае патрэбу ў 
сапраўды канкурэнтнай палітычнай 
сыстэме для таго, каб рэалізаваць свой 
дэмакратычны патэнцыял» — сказала 
Гізэля Вурм з Парлямэнцкай асамблеі 
Рады Эўропы. «Таму вельмі важна, 
каб неадкладна пачаць неабходныя 
рэформы нарматыўна-прававой базы, 
каб забясьпечыць стварэньне такой 
сыстэмы, якая зьяўляецца ключавым 
элемэнтам для дэмакратычнай 
стабільнасьці».

«Абмежаваньні асноўных свабодаў 
асацыяцыі, выказваньня меркаваньняў 
і сходаў звузілі грамадзкую прастору 
і адмоўна адбілася на палітычным 
асяродзьдзі, у якім былі праведзеныя 
выбары. У той час як кандыдаты, як 
правіла, маглі свабодна праводзіць 
агітацыю ў рамках закону, вялікая 
колькасьць вырашыла не рабіць гэтага, 
што спрыяла апатыі выбаршчыкаў. На 
пазытыўнай ноце трэба адзначыць, 
што інструкцыя Цэнтральнай выбарчай 
камісіі адносна больш дазвольнага 

разьмеркаваньня грамадзкіх месцаў 
для агітацыі была выкананая шматлікімі 
мясцовымі органы ўлады. Аднак няроўны 
доступ да дзяржаўных і грамадзкіх 
інстытутаў і рэсурсаў сказіў гульнявое 
поле для кандыдатаў. У сукупнасьці, гэта 
абмежавала даступныя магчымасьці 
выбару для выбаршчыкаў» — лічыць 
назіральная місія АБСЭ.

Заява назіральнай місіі АБСЭ таксама 
адзначае тое, што ў выбарчых камісіях 
апынулася толькі нязначная колькасьць 
прадстаўнікоў апазыцыйных кандыдатаў 
і што адсутнасьць цэнтралізаванага 
рэестру выбаршчыкаў прывяла да 
адсутнасьці гарантый абароны ад 
шматразовага галасаваньня.

«Пастаянныя недахопы, якія мы 
вызначылі ў ходзе назіраньня за гэтымі 
выбарамі, паказваюць на той факт, 
што даўнія рэкамэндацыі застаюцца 
нявыкананымі» — заявіла Тану дэ 
Зулуэту, кіраўніцу доўгатэрміновай місіі 
АБСЭ па назіраньні за выбарамі".

Радыё Свабода

Назіральнікі БДІПЧ АБСЭ заявілі, што парлямэнцкія выбары ў 
Беларусі не адпавядалі ключавым міжнародным стандартам 
правядзеньня дэмакратычных і свабодных выбараў.

бдіпч абсэ: 
не адпавядалі міжнародным стандартам 


